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Budapest Főváros X. kerület Kőbányai Önkormányzat Képviselő-testületének 
Humánszolgáltatási Bizottsága 2019. évi munkaterve tartalmazza a kerületi tisztifőorvos 

szakmai tevékenységéről szóló tájékoztató megtárgyalását. Ennek megfelelően a Budapest 
Főváros Kormányhivatala X. kerületi Hivatala Népegészségügyi Osztálya (a továbbiakban: 
Intézmény) elkészítette a 2018. évi tevékenységéről szóló tájékoztatóját, melyet az előte1jesztés 
1. melléklete tartalmaz. 

Dr. Haintz Andrea kerületi tisztifőorvos a tájékoztatójában egyebek mellett kitér a település- és 
környezet-egészségügy, a kémiai biztonság, az élelmezés- és táplálkozás-egészségügy, a 
járványügy és az egészségügyi igazgatás területén elvégzett feladatokra. 

Az Intézmény eleget tett a munkatervi feladatai között meghatározott, az egészségügyi 
intézmények legionellával kapcsolatos ellenőrzési feladatainak, szakhatóságként 
közreműködött építési engedélyezési eljárásban és közreműködött a lakossági 
panaszbejelentések kivizsgálásában. Az Intézmény munkájának legnagyobb részét a 
tájékoztatás szerint a panaszbejelentések kivizsgálása jelentette az elmúlt évben, 35 panasz és 
18 közérdekű bejelentés került kivizsgálásra, mely az előző évhez képest emelkedést mutat. A 
bejelentések jelentős része a rovar- és rágcsálóirtással kapcsolatban merült fel. Tekintettel a 
panaszok és közérdekű bejelentések elenyésző számára, valamint arra, hogy az Önkormányzat 
által is ismert problémákra az Intézmény intézkedései mindeddig nem hoztak érdemi 
eredményt, szükségesnek tartom a hatékonyabb fellépést, a megfelelő kezdeményezések, 
javaslatok megfogalmazását. 

A fentieken túl a tájékoztatóban szerepel továbbá a gyermek- és ifjúság-egészségügy, a 
családvédelem, valamint az egészségfejlesztés területén végrehajtott intézkedések áttekintése 
IS. 

Javasolom a tájékoztató megtárgyalását. 

Budapest, 2019. június „ f,) 

Törvényességi szempontból ellenjegyzem: 

jegyző 

~..&eÖj 
Weeber Tibor 



Tájékoztató 

a BFKH X. Kerületi Hivatala 
Népegészségügyi Osztály 2018. évi tevékenységéről 

X. kerület 

Osztályunk illetékességi területének közegészségügyi járványügyi helyzete jónak mondható. 

Illetékességi területünk 126 négyzetkilométer, Budapesten a legnagyobb. Lakosságszámunk 267 057 

fö, ezzel a második legnagyobb népességgel blró Osztály vagyunk, az előző évhez képest 400 fö 

csökkenés tapasztalható. A három kerület több szempontból különbözik egymástól. Kőbánya régi ipari 

övezet, sok veszélyes üzemmel (pl. : 4 gyógyszergyár, hulladékgyűjtő telepek, stb.), ami kémiai 

biztonsági és katasztrófavédelmi szempontból is kockázatot_jelent, ezért kiemelten ellenőrizzük ezeket 

az egységeket. 2018. évben kerületeinkben több nagy beruházás indult. Kőbányán található a Bajcsy 

Zsilinszky Kórház és Rendelőintézet, a járóbeteg-ellátási tevékenységet végző Kőbányai Szakrendelő 

mely a kórház működtetésében üzemel, nagyon régi elavult épületben található. A kormány 

támogatásával új szakrendelő építése kezdődött meg , melynek alapkőletételére 2018. decemberében 

került sor. A X. kerületben sok a hajléktalan személy, mivel a belvárosból kiszorultak, és az itt lévő 

jelentős számú hajléktalan szálló, és erdős területek is idevonzzák őket. A szállókat rendszeresen 

ellenőriztük . Kőbányán magas a roma lakosság aránya (kb. 10%). A szegénység, a rossz higiénés 

körülmények kedvező feltételeket teremtenek a járványok kialakulásának és az ágyi poloska 

terjedését is nagy mértékben elöseglti. Területünk fö közlekedési útvonalak kereszteződésében 

fekszik (közút, vasút) és itt található a Liszt Ferenc Nemzetközi Repülőtér is. A fenti tények fokozott 

veszélyt jelenthetnek különböző ritka fertőzések behurcolására . A repülőtéren a tavalyi évben is 

folyamatos fejlesztések történtek, az építéshatósági ügyek szakkérdéseiben rendszeresen részt 

vettünk. A tisztifőorvos a helyi védelmi bizottság állandó meghívottjaként Kőbányán részt vett a Dréher 

Sörgyárak Zrt. külső védelmi gyakorlatán, valamint a Fővárosi Védelmi Bizottság által szervezett 

Réteges Védelem Gyakorlaton. 

Település-és környezet-egészségügy: A település-egészségügyi szakterületen az egyik idei 

munkatervi feladat az egészségügyi intézmények legionellával kapcsolatos ellenőrzése volt. A Bajcsy

Zsilinszky Kórház és Rendelőintézetet (1106 Budapest, Maglódi út 89-91 .) 2016. évben köteleztük a 

Legionella kockázatbecslési dokumentáció elkészítésére és monitoring tevékenység végzésére (a 

rendeletben előírtnál gyakoribb mintavételezéssel), valamint azonnali, közép- és hosszú távú 

kockázatkezelö intézkedések megtételére. Az intézkedéseket követően figyelmeztető szintet 

meghaladó érték nem fordult elő . 2018. évben az intézmény kérelmére határozatban engedélyeztük a 

monitoring vizsgálatok alaphelyzet szerinti (évente egy alkalommal történő) végzését. Az év folyamán 

két esetben végezte!< vizsgálatot, mert az első eredmény esetében az egyik mintavételi ponton „nem 

értékelhető" eredményt kaptak, a később megismételt mintavételezésénél már mind a négy 

mintavételi ponton <1 O Legionella szám/1 eredmény mutatkozott. A 1101 Budapest, Kőbánya i út 45. 

szám alatti Kőbányai Szakrendelőben 2018. évben történt ellenőrzés, melynek következményeként az 

intézményt határozatban köteleztük a Legionella kockázatbecslési dokumentáció elkészltésére, 

oktatásra és a monitoring tevékenység végzésére (mintavételezés, hőmérséklet-mérés) , egyes 



kifogásolt csaptelepek v ízkőmentesítésére, szükség esetén cseréjére. A területünkön működő 

folyamatosan és időszakosan üzemelő medencés közfürdők ellenőrzését egy-egy egységet tekintve 

több alkalommal is elvégeztük. Nagyszabású felújítás kezdődött meg a X. kerület Újhegyi uszoda és 

strand fedett létesltményeiben, ennek előzetes egyeztetésében több alkalommal részt vettünk. Egy 

sportlétesítményben a használati melegvíz rendszerben határérték feletti legionella-számot mutattak 

ki . Sikeresen elvégezték a kockázatkezelő beavatkozást. Egy tanuszodában műszaki , felújítási 

/karbantartási teendőket írtunk elő, melyeket teljesitettek. 2018. évben is szakhatóságként 

közreműködtünk az egyes engedélyezési eljárásokban: építésügyi eljárások, vízjogi engedélyezési 

eljárások, telepengedélyezési eljárások, kereskedelmi működési engedély eljárások, 

hulladékgazdálkodási engedélyezési eljárások, kármentesítéssel kapcsolatos eljárások 

(szakkérdések). A Hungexpo területén jelentősebb beruházás keretében új fogadóépületeket 

létesltettek. A lakossági panaszbejelentések témakörei a korábbi évekhez hasonlóan alakultak: 

hulladékgyűjtő életmód, magánlakásokban és szálláshelyeken, munkásszállókban kialakult 

kifogásolható higiénés állapotok, hajléktalanok életvitelszerű letelepedésének következtében 

elszemetelődött, elszennyezett közterOletek, állattartásból adódó ill. elhunyt utáni bűzhatás, galambok 

elszaporodása lakatlan lakások erkélyein . A bejelentések megalapozottságáról helyszíni szemle 

alkalmával meggyőződtünk, több ízben került sor figyelmeztető és kötelező határozat kiadására. A X. 

kerületi vasútállbmásokkal kapcsolatban érkezett több bejelentés takarítatlanságra, galambürülékre, 

bűzre vonatkozóan. Sikernek könyveljük el, hogy a MÁV Zrt. elvégezte az előírt takarftásokat, 

beavatkozásokat. Egy esetben a Munkavédelmi felügyelőséget átiratban értesltettük a hatáskörükbe 

tartozó állapotokról , ezzel kapcsolatban is megtörtént az intézkedés az üzemeltető részéről. A 

lakosság részéről több köszönő levél is érkezett osztályunkhoz a megtett intézkedésekkel és javuló 

állapotokkal kapcsolatban. önkormányzati bérlakásokban, a nem megfelelő műszaki állapotok miatt 

kialakult penészedés okán a 2018. évben is érkezett megkeresés közegészségügyi véleményezés 

céljából. Rendszeres lakossági bejelentések forrása a metróállomások aluljáróiban és a felszíni 

környezet területén életvitelszerűen letelepedett hajléktalan személyek miatt adódó problémák: vizelet, 

székletürítés, szemét, büz stb. Az Örs vezér tere továbbá hulladéklerakás és patkányészlelés miatt 

többször látókörünkbe került. X. kerület Kőér utca vonalában rendszeres erős bűzhatás bejelentése 

alapján több környékbeli gazdasági szervezetet felkerestünk. Az ellenőrzések eredményeként 

megállapításra került, hogy, több a területen működő cég dolgozói észlelik a bűzhatást és különféle 

tüneteket produkálnak. A bűzhatás forrásaként a Szállás utcában üzemelő Xellia Zrt. nem megfelelő 

kapacitással üzemelő szennyvíztisztítója került beazonosításra. Mivel a humán-egészségügyi 

kockázat lehetősége fennállt ezért vizsgálatot kezdeményeztünk a Fővárosi Katasztrófavédelmi 

Igazgatóságnál , a PMKH Környezetvédelmi és Természetvédelmi Főosztályánál valamint a 

munkavállalókat esetlegesen érintő expozíció tekintetében a BFKH Munkavédelmi és Munkaügyi 

Főosztályánál. 

A település-egészségügyi szakterületet ellátó munkatársak párhuzamosan más szakterületet (kémiai 

biztonság) is ellátnak. 



Kémiai biztonság: 2018. év során az OTFHÁT és BFKH NFO által meghatározott munkatervi 

feladatokkal (REF-6 projekt, mósószer gélkapszulák csomagolásának ellenőrzése, biocid termékek 

hatóanyagaival kapcsolatos ellenőrzés, PIC rendelet előírásainak ellenőrzése, REACH regisztrációs 

kötelezettség ellenőrzése 1-100 tonna tartományban, expozíciós forgatókönyvvel kapcsolatos 

ellenőrzések , kártevőirtó tevékenység ellenőrzése , biztonsági adatlapok vizsgálata, RAPEX 

ellenőrzések , jelentések küldése) kapcsolatos ellenőrzéseket, hivatali vizsgálatokat elvégeztük. 

Ezeken felül rutinellenőrzéseket és engedélyezési eljárásokhoz kapcsolódó helyszíni szemléket is 

tartottunk. Az ellenőrzések eredményeképpen számos esetben intézkedtünk veszélyes 

anyagok/keverékek és biocid termékek forgalmazásának, cím_kézésének, engedélyezésének, 

biztonsági adatlapjainak, tárolásának, kártevőirtó tevékenység feltételeinek hiányosságaival 

kapcsolatban . A hiányosságok pótlásáról utóellenőrzés vagy dokumentumok hiánya esetén azok 

megküldése során győződtünk meg. Az év során a BFKH-NFO munkatársával iparbiztonsági 

ellenőrzésen is részt vettünk. Kártevőirtó tevékenységgel kapcsolatban 5 esetben adtunk ki engedélyt. 

Osztályunkon a kémiai biztonsági szakterületet érintő PDNEA-auditálási folyamat eredményesen 

lezajlott. 

Élelmezés- és táplálkozás-egészségügy: Az építési engedély köteles beruházásokhoz kapcsolódó 

építési- és használatbavételi eljárások száma az előző évekhez hasonlóan alakult. Csoportunk 3, a 

település- és környezet-egészségügyi csoporttal közösen pedig 4 szakhatósági állásfoglalást adott ki, 

ezek közül kiemelve a Bosc.h Campus 2-t érintő kialakítást, ahol más funkciójú épületek mellett egy 

3500 adagos főzőkonyhát alakítanak ki. A munkatervi feladatainkat 100%-ban teljesítettük. Az étrend

kiegészítők és kozmetikumok ellenőrzéseivel kapcsolatban a következő intézkedések történtek: a 

hiányosságok kiküszöbölésére 3 jegyzőkönyvi nyilatkozat, 2 kötelező határozat született. A két kerületi 

kozmetikai gyártóhelyen vett tisztasági és termékminta negatív eredményű lett. A nyilvántartott főző

és tálalókonyhákon a gyerekélelmezés tekintetében az egész év folyamán tartottunk általános 

higiénés és táplálkozás-egészségügyi szempontból ellenőrzéseket. Ezen föző- és tálalókonyhák 

ellenőrzése kiterjedt az általános higiénés állapotra, a dolgozók dietetikai ismereteire, a személyi 

higiénére, a hulladék kezelésére, a rovar és rágcsálóirtásra. 3 alkalommal az étlap és a nyersanyag -

kiszabati ív alapján táplálkozás-egészségügyi vizsgálatot is végeztünk. 1 alkalommal élelmiszer -

kémiai vizsgálathoz ételmintákat is vettünk alsó tagozatos általános iskolai ételsorból. A 37/2014 (IV. 

30.) EMMI rendelet módosításával hatályba lépett só és cukor határérték emelés ellenére 1 

alkalommal figyelmeztető határozatot adtunk ki a magas só és az alacsony Ca tartalom miatt. A 

nyilvántartott egységeink rutinszerű ellenőrzését teljesítettük. Az önkormányzat megkeresésére zenés, 

táncos rendezvények megrendezéséhez 9 esetben rögzítettük az észrevételeinket szakhatósági 

állásfoglalásban. A szakterületünket érintö 6 beérkezett panaszt határidőn belül kivizsgáltuk, a 

szükséges intézkedéseket megtettük. 

Nemdohányzók védelméről szóló törvény: A dohányzással kapcsolatos bejelentésekből és az 

ellenőrzési tapasztalatokból egyértelműen megállapítható, hogy illetékességi területünkön egy jól 

meghatározható terület, a Kőbánya-Kispest Vasútállomás jelent problémát. A helyzet rendezése 

érdekében felvettük a kapcsolatot társhatóságokkal (Kőbányai Önkormányzat Közterület-felügyelete, 



Fővárosi önkormányzat Rendészeti Igazgatósága), közös ellenőrzéseket végeztünk. Megkerestük a 

MÁV Zrt-t annak érdekében, hogy fokozzák a saját biztonsági szolgálatuk tevékenységét a 

dohányzási korlátozással érintett területeken. Adott esetben bfrság kiszabására került sor. 

Nehézséget jelent, hogy hajléktalan, bejelentett munkahellyel nem rendelkező, vagy ismeretlen helyen 

tartózkodó személytől a bírság behajthatatlan. 

Járványügy: 2018-ban 24 %-kal kevesebb fertőzőbetegség eset került bejelentésre az előző évhez 

képest. Védőoltással megelőzhető fertőző megbetegedések közül morbilli megbetegedéssel 1 főt 

regisztráltak. A 2018. évi munkatervi feladatokat teljesítettük. A hűtőtároló kapacitás felméréséről 

szóló kérdőíveket kitöltettük az életkorhoz kötött kötelező folyamatos oltásokat és kampányoltást 

végző házi gyermekorvosokkal. A felmért orvosok 100%-ánál helyszíni ellenőrzést végeztünk (14 házi 

gyermekorvos) . Az iskolai kampányoltások keretében elvégzett HPV védőoltásokat többen igényelték 

az előző évhez képest, feltételezhetően az oltóanyag változása miatt. A 2018/2019-es tanévben a 

többkomponensű Gardasil 9 oltóanyag került bevezetésre. Az Önkormányzat a már 2016-ban 

bevezetett iskolai oltások keretében az 5. osztályosok részére adható meningococcus elleni 

védőoltást (Menveo/Nimenrix) 2018-ban is felajánlotta a kőbányai szülök részére. Örvendetes, hogy 

az általános iskolákban az Önkormányzat továbbra is biztosítja a fiúk részére a Gardasil oltóanyagot a 

Humán papillomavfrus elleni védőoltáshoz. Az enterális betegségek közül a campylobacteriosis 

esetek száma csökkent. A salmonella fertőzéssel bejelentett megbetegedések mérsékelt (13 %-os) 

emelkedést mutattak. Hepatitis A és acut hepatitis B megbetegedést nem regisztráltak. A rotavfrus 

gastroenteritisek és az akut hepatitis E esetek száma a felére csökkent. A rotavfrus gastroenteritisek 

további csökkenésében hatékonyan közrejátszhat a következő időszakban, hogy az Önkormányzat 

2019-től, a még be nem töltött 13 hetes kőbányai csecsemők részére térítésmentesen biztosítja a 

rotavírus elleni oltóanyagot (Rotarix). A tárgyévben közel 46%-kal nőtt az enterális járványok száma. 

Kőbányán 21 enterális járvány zajlott le (11 közösségi, 10 családi) . 4 közösségi járványnál Rotavírus 

fertőzés igazolódott, 6 esetben a kórokozó ismeretlen maradt. A közösségi járványok 126 főt 

érintettek. A családi járványok magas száma elsősorban annak köszönhető, hogy a 

gyerekközösségekbe járó gyermekek a fertőzést behurcolták a családi közösségekbe, fgy tőlük 

fertőződhettek a családtagok. A családi járványok közül 4 esetben Salmonella, 3-nál Campylobacter, 4 

esetben Rotavírus okozta a megbetegedéseket. A bejelentett családi járványok összesen 31 főt 

érintettek. Az év során az 1956 óta nyilvántartott, X. kerületi Salmonella typhi bacilusgazdánál 

elvégeztük a két helyszíni ellenőrzést, és átadásra kerültek a székfettartályok is a kísérő papírokkal. A 

székletminták (2) ez évben negatfv eredményt adtak. A légúti megbetegedések közül a varicella 

megbetegedések számában 47%-os, a scarlatina esetében pedig 50%-os volt a csökkenés mértéke. 

2018-ban 4 légúti közösségi és 3 családi járványt jelentettek. 2018-ban három OKNE (oltást követő 

nem kívánt esemény) került bejelentésre, melyek közül kettő iskolában végzett kampányoltás során 

négy gyermeket érintett, egy főnél pedig nem kötelező védőoltás beadását követően alakult ki. Két 

esetben oltási balesetet követően történt bejelentés, mely két kampányoltás végzése során 11 főt 

érintett. Fertőző megbetegedés következtében 2 fő exitált (2 fő invazív pneumococcus). 2018-ban 

emberi mulasztásból adódóan kettő, műszaki okok miatt szintén két hütölánc megszakadás történt. Az 

oltóanyagok elkülönítetett hűtött tárolása megtörtént az OEK oltóanyag felhasználásra vonatkozó 



állásfoglalásáig . Az oltóhelyeken a vakcinák tárolását az oltásbiztonság növelése érdekében 

folyamatosan ellenőriztük. Indokolatlan védöoltás elmaradást nem jelentettek a védőnők . A 

kampányoltásokhoz szükséges HPV elleni oltóanyagok késedelmes szállltása hátráltatta az oltások 

jogszabályban meghatározott előírás szerinti végzését. 

DOD: A 2018-es évben is a munkánk legnagyobb részét a panaszbejelentések kivizsgálása jelentette. 

35 panasz (23 esetben ágyi poloska, 2 esetben csótány, 7 esetben patkány előfordulás , 3 esetben 

egyéb ügy) és 18 közérdekű bejelentés (11 esetben ágyi poloska, 1 esetben csótány, 5 esetben 

patkány előfordulás, 1 esetben egyéb ügy) került kivizsgálásra, mely az előző évhez képest 20%-os 

emelkedést mutat. A bejelentések 90%-a rovar és rágcsálóirtással volt kapcsolatos. Az ágyi poloska 

fertőzés kapcsán tett bejelentés 23 esetben történt, mely a panaszbejelentések 42%-át teszi ki. A 

bejelentéseket döntő többségében a lakótelepeken élők tették. Minden esetben többszöri helyszíni 

szemlére került sor. Az ágyi poloska fertőzés megszüntetése érdekében 10 hatósági eljárást 

indítottunk az érintett lakások tulajdonosai illetve bérlői ellen . Az ágyi poloska fertőzések felszámolása 

érdekében 75 határozatot adtunk ki. Négy alkalommal jelentettek be panaszt olyan panelházakból, 

ahol az ágyi poloska fokozott jelenléte 2-3 éve tapasztalható. A fertőzöttség mértékét jól szemlélteti, 

hogy az egyik kőbányai panelházból már ötödik alkalommal történt panaszbejelentés ágyi poloska 

fertőzés ügyében. A helyszíni szemlék alkalmával minden esetben felmértük az ágyi poloska 

helyzetet, mely során a fenti lakások hol masszívabb, hol kevésbé erős fertőzöttséget mutattak. A 

figyelemfelhívó határozatok kiküldésre kerültek, az elrendelt irtásokat minden esetben elvégezték, 

azonban az ágyi poloska jelenlétét nem sikerült megszüntetni. Véleményünk szerint a felszámolás 

sikertelenségének oka az érintett lakások lakóinak életvitelében, illetve higiénés szokásaiban 

keresendő. Nehezíti a mentesítés eredményességét a gócként felderltett lakások tulajdonosainak 

passzlv hozzáállása. Számos panaszkivizsgálás során tapasztaltuk, hogy a házak közös 

képviseletétől a lakók segítséget nem kapnak, közvetlenül a népegészségügyi osztály felé irányítják 

őket az ágyi poloska fertőzés megszüntetésében. Panaszbejelentésre csótányfertözöttség ügyében 2 

alkalommal került sor. A csótány fertőzés megszüntetése érdekében két hatósági eljárást indítottunk, 

ennek során két határozat került kiadásra az érintett lakások tulajdonosai illetve bérlői ellen. 

Csótányfertőzöttség megszüntetése érdekében névtelen panaszbejelentéssel keresték meg a BFKH 

X. Kerületi Hivatala Népegészségügyi Osztályát a 1106 Bp. Maglódi út 10/B alatti lépcsőház lakói. A 

legfertőzöttebb lakásban azonban , amely a Kőbányai Vagyonkezelő Zrt tulajdonában van 8 helyszíni 

szemlére és 4 utóellenörzésre került sor. Az általunk hozott határozatok, valamint a NAV felé 

megküldött végrehajtás elrendelése félő, hogy nem lesz elegendő a probléma megoldásában, ugyanis 

a lakók bejelentéseinek csak egy részét képezi az egészségügyi kártevők jelenléte, a probléma 

nagyobb részét a bérlő életvitele okozza. Szintén kiemelt panaszként kezeltük egy, a 1106 Budapest, 

Gépmadár u. 3 számú házban lévő ágyi poloska fertőzöttségének ügyét. A fertőzött lakás a Kőbányai 

Vagyonkezelő Zrt tulajdonában van 2018-ban 2 helyszíni szemlére és 2 utóellenőrzésre, valamint 2 

l<ötelező határozat hozatalára került sor. A panaszbejelentésben és közérdekű bejelentésekben a 

bérleménnyel kapcsolatosan megjelölt észrevételekben (alkoholizálás, ,,átmeneti szállás" biztosítása, 

lépcsőház nem rendeltetésszerű használata) nem áll módunkban intézkedni, hatáskörrel nem 



rendelkezünk. Az előző évhez képest mind a jegyzőkönyvi intézkedéseink száma, mind a kártevöirtási 

ügyben kiadott határozataink száma hasonló az előző évihez. A panaszbejelentésekkel kapcsolatos 

eljárások járványügyi munkaidő ráfordítása azonban folyamatosan nő. A kiadott határozatok hatására 

az irtásokat elvégeztették. (Figyelmeztető határozat: 62db, határozat 1 Odb). Sikernek könyveljük el, 

hogy egy több éve húzódó ágyi poloskával fertőzött intézmény kapcsán megtett intézkedésekkel 

javulást tudtunk elérni. 2018. július hónaptól a főváros területén a patkánymentesítést más szolgáltató 

vette át. Kőbányán patkány előfordulással kapcsolatos bejelentés Osztályunk felé 9 esetben történt. 

Egészségügyi igazgatás: Az alapellátás praxisainak ellátása ebben az évben orvos hiányában 

komoly feladatot jelentett. A nyugdíjazás illetve halálozás miatt megüresedett praxisok betöltése 

nehezen sikerült. A megüresedett, betöltetlen praxisok ellátását az önkormányzat helyettesítéssel 

oldotta meg. A praxisok megvásárlásához 2018-ban segítséget nyújtott a praxisvásárlási valamint a 

letelepedési hozzájárulás igénybevétele. A járóbeteg ellátás tekintetében az elözö évhez képest 

változatlanul a hiányt helyettesítéssel · valamint közreműködő orvosok alkalmazásával··oldották megi 

2018. év folyamán a személyes közreműködésre vonatkozó valamint szabadfoglalkozású jogviszony 

bejelentések száma megemelkedett, mivel ebben a formában igyekeznek az ellátást biztosítani. 2018-

ban két alkalommal II. fokú és szintén két alkalommal történt Ill. fokú hőségriasztás . Az elmúlt 

években megszokottaknak megfelelően az elrendelést követően haladéktalanul tájékoztattuk mind a 

három kerület Védelmi Bizottságát, az önkormányzatait, az alap - és a járóbeteg szakellátásban 

résztvevő egészségügyi szolgáltatóit. Az esetleges rendkívüli téli időjárással kapcsolatos 

intézkedésekhez szükséges adatgyűjtési és jelentési kötelezettségünknek eleget tettünk. 

Rendezvények egészségügyi biztosítását végző szolgáltatók időben teszik meg jogszabályi 

kötelezettségüket, a bejelentésük tudomásulvételéről minden esetben tájékoztattuk őket, 2018. évben 

61 alkalommal kerestek meg a szolgáltatók. A 2018. év folyamán 9 esetben érkezett panaszbejelentés 

egészségügyi szolgáltatói tevékenységre vonatkozóan. A panaszbejelentés felnőtt háziorvosi, ügyeleti 

ellátásra, fogászati ellátásra valamint általában az egészségügyi ellátásra vonatkozóan érkezett 

Hivatalunkba. Néhány panaszlevél általánosságban, konkrét ok megjelölése nélkül , régi sérelmeket 

tartalmazott, melyek kivizsgálása igen nehézkes, gyakorlatilag lehetetlen. A kivizsgált panaszok 

jelentős része megalapozatlannak bizonyult, esetenként, személyi ellentétek miatt történt a bejelentés. 

A bejelentőket a vizsgálat lezárását követően értesítettük, válaszunkat minden esetben elfogadták. 

Egy ügyeleti ellátásra vonatkozó bejelentés kivizsgálását követően rendelkező határozatban 

köteleztük a szakmai előírások betartására az ügyeletet ellátó orvost. A panaszok kivizsgálását 

követően a bejelentőket is tájékoztattuk. A panaszbejelentéseket az előírt határidőn belül kivizsgáltuk, 

lezártuk. Az egészségügyi szolgáltatók igyekeztek a hatályos jogszabályi előírások betartásával 

végezni tevékenységüket, melyhez a személyi és a tárgyi feltételeket biztosították. A nemdohányzók 

védelméről szóló törvényben foglaltak betartását is ellenőriztük . Jelentős minőségi változást hoz a 

lal<asság ellátásában az új szakrendelő épitése, melynek alapkőletételére került sor 2018-ban. 

Kórházhigiéne: 2018. évi ellenőrzéseink során fokozott figyelmet fordítottunk az egészségügyi 

szolgáltatók sterilizálási gyakorlatára, vizsgálva a steril eszközök lejáratának dátumát. Hiányosság 



nem volt tapasztalható ezzel kapcsolatban, ami a megfelelö sterilizálási tevékenységet támasztja alá. 

A sterilizáló berendezések mikrobiológiai hatásfok ellenörzésénél egy esetben kaptunk pozitív 

eredményröl értesítést, a szolgáltatót haladéktalanul megkerestük, aki a szükséges műszaki 

felülvizsgálatot elvégeztette. Az újabb mikrobiológiai hatásfok ellenőrzés me~felelő volt. Új 

szolgáltatók működési engedélyének kiadását megelőzően felhívtuk a szolgáltatók figyelmét a 

tevékenységük folyamán betartandó sterilizálási és dezinfekciós szabályokra. A szolgáltatók 

folyamatosan elvégeztetik orvostechnikai eszközeik időszakos műszaki felülvizsgálatát a 4/2009. (Ill. 

17.) EüM rendeletben foglaltak szerint, melyet minden alkalommal ellenöriztünk és megtekintettük az 

erre vonatkozó bizonylatot. A veszélyes hulladék gyOjtése, kezelése a jogszabálynak megfelelően 

történt, érvényes szerzödéssel, engedéllyel rendelkező vállalkozóval. Nosocomiális fertőzést, az 

egészségügyi ellátással összefüggő fertőzést a szolgáltatók nem jelentettek. A 2018. év folyamán 

további háziorvosi rendelő teljes, illetve részleges felújítására került sor. A munkálatok ideje alatt a 

rendelés ideiglenes · rendelőben zavartalanul folyt. Az elavult gépek és egyéb berendezések cseréje 

lehetőség szerint folyamatosan zajlik. 

Gyermek-és ifjúság egészségügy: A gyermek- és ifjúság egészségügyi szakterületen a középfokú 

iskolák közegészségügyi felmérése egységes szempontrendszer alapján elvégzésre került a 2018. 

évre meghatározott munkatervi feladat szerint. Munkatervi feladaton kívül a Szociális és 

Gyermekvédelmi Föigazgatóság felkérése alapján 9 esetben végeztünk ellenőrzéseket: 2 

utógondozóban, 2 lakásotthonban, 1 gyermekotthon, 4 támogatott lakhatás esetében. A nyilvántartott 

egységekben higiénés szempontból jelentősebb állapotromlást az elözö évekhez képest nem 

tapasztaltunk. A nyári napközis táborok ellenörzése megtörtént, táborokra panaszbejelentés nem 

érkezett, kirívó közegészségügyi hiányosság nem volt tapasztalható. 

Egészségfejlesztés: Az éves munkatervi feladatnak megfelelöen folytattuk egészségfejlesztési 

tevékenységünket. Jelen voltunk világnapi rendezvényeken (2 óvodában Víz és Föld Világnapja) , ahol 

az egészséges táplálkozással-folyadékfogyasztással kapcsolatban tartottunk foglalkozást a 

gyerekeknek. A Pataky István Híradásipari és Informatikai Szakgimnáziumtól felkérést kaptunk iskolai 

családi nap keretein belül egészségfejlesztö elöadás tartására. Az iskolai nap másik előadásának 

témája a drogprevenció volt, ezért Osztályunk felvette a kapcsolatot a X. kerületi Emberbarát 

Alapítvánnyal, akik drogprevenciós elöadót biztosítottak az iskola számára. A X. kerületi Zrínyi Miklós 

Gimnázium tanulói részére, folyamatos egészségfejlesztö órákat adott Osztályunk egészségfejlesztő 

munkatársa, ,,Káros szenvedélyeink" címmel. Az iskolai egészségfejlesztési programról szóló 

tájékoztatás érdekében felvettük a kapcsolatot a tankerületi igazgatókkal. Az általános iskolák 

esetében továbbra is tapasztalható, hogy a tanévben nehezen illeszthetök be egészségfejlesztéssel 

kapcsolatos programok, inkább az iskolai egészségnapok lebonyolításában kérnek tölünk segítséget. 

Osztályunk továbbra is rendszeresen részt vesz a kerületi KEF munkájában. 

Vezető védőnő: Népegészségügyi Osztályunk illetékességi területén a tavaly már megoldott 

létszámprobléma újra elötérbe került. 2018.07.01-töl az egyik vezető védönö nyugdljba menetele óta 

egy fő vezető védőnő látja el a feladatokat, mely nem felel meg a szakmai ajánlásnak. Az ÁNTSZ 



0TH által meghatározott célfeladat szerint a kerületben a területi védőnő gyermekvédelmi feladatainak 

szakfelügyeleti vizsgálatáról, és a védőnői méhnyakszűrés országos helyzetének vizsgálatáról szóló 

értékelés és beszámoló leadása időre megtörtént. A 2017. évi demográfiai adatok bekérésre, 

összegzésre és értékelésre kerültek. A 2018. évi rendkívüli eseményeknek (perinatális, csecsemő és 

gyermekhalálozás) szakfelügyeleti ellenőrzése 2 esetben megtörtént. Igen nagy összpontosltást 

igényelt a vezető védönö részéről az 0TH által meghatározott 2017. évi területi védőnői on-line 

adatszolgáltatással kapcsolatos szervezési feladat és validálás, valamint a korszerű védőnői 

módszertan szerint végzett védőnői szűrővizsgálatok elvégzéséhez szükséges szUrőeszközök 

felmérése is. A védőnői on-line jelentés validálása, a hibák kijavltásával, majd szakmai látogatás 

során az eszközpark felmérésével, összefoglaló készítésével megtörtént. A munkáltató, az intézkedési 

tervét elkészítette, melyben a tanácsadó hiányzó alapfelszerelésének és a korszerű szűrővizsgálatok 

végzéséhez szükséges eszközöknek a beszerzését vállalta és a beszerzés is megtörtént. Megoldatlan 

probléma a mai napig az Újhegyi sétányon lévő rendelőben a védőnői tanácsadó helyiség kialakftása. 

Nem tervezett feladat volt a területi és iskolavédőnöi gyakorlatok szervezése a védönőhallgatók 

számára, a védőnők számára számos továbbképzési lehetőségről való tájékoztatás. A korszerű 

koragyermekkori módszertan szerint végzett védőnői szűrővizsgálatok felmérése tárgyában - a 

Nemzeti Népegészségügyi Központ Népegészségügyi, Stratégiai és Egészségmonitorozási Főosztály 

Gyermek és ifjúság Egészségfejlesztési és Prevenciós Osztálya - havi jelentést Irt elő 2018. 09. 01-

2019. 02. 28-ig, melyet a védőnők határidőre teljesítettek. Az EFOP-1.8.0-VEKOP-17- 2017-00001 

,,Egészségügyi ellátórendszer szakmai módszertani fejlesztése" című projekt és a KOHORSZ'18 -

Magyar Születési Kohorszvizsgálat ebben az évben is folytatódott a kerületben. A 2017. évben 

végzett területi és iskolavédőnői szakfelügyeleti vizsgálatok alkalmával a szükséges intézkedést 

igénylő esetek nyornonkövetése megtörtént. Az iskolavédőnők éves munkatervének kiszállás nélküli 

szakfelügyelete, és a területi védőnők új éves jelzőrendszeri jelentésének vizsgálata is történt a 

kerületben . A kerületben szervezett védőnői állások száma: 33. A betöltött állások száma: 33, 

helyettesített körzetek száma 4. A szakfelügyeletek száma: 41, a szakmai látogatások száma: 15, a 

szakmai megbeszélések száma: 13, a szakmai vélemények száma:1, a szervezett védőnői 

értekezletek száma: 6 volt. 

Családvédelmi Szolgálat: A CSVSZ tanácsadás telefonos előjegyzést követően vehető igénybe. 

Illetékességi területünk a X-XVII-XVIII. kerület, de az ország bármely részéről igénybe vehető az 

ellátás. Az elmúlt évben összesen 1106 fő vette igénybe a tanácsadást, és ebből 57 4 fő 

kezdeményezte az abortusz elvégzését. Örömteli változás, hogy nőtt azon kliensek száma, akik 

felelős döntésük kapcsán mégis vállalták gyermeküket, így nőtt a megtartott terhességek száma. Ez 

köszönhető a Kormány által bevezetett jelentős családtámogatási intézkedéseknek, de a védőnő 

elkötelezett munkáját is tükrözi. A kerületben megrendezett Anyatej Világnapi rendezvényen , 

egészségnapon, klub foglalkozásokon részt vett a védőnő és családtervezési ismeretekkel segltette 

az érdeklődőket. A kerületben működő Szakorvosi Rendelővel és a Védőnői Szolgálattal jó a szakmai 

kapcsolatunk. 



(Sajnálattal közöljük, hogy 2019. április 23-tól bizonytalan ideig szünetel a Fokos utca 5-7. szám alatti 

Családvédelmi Szolgálat által nyújtott szolgáltatás, az ügyfelek ellátását a müködő CSVSZ 

tanácsadók biztosltják). 

Összefoglalás: A 2018. évben végzett tevékenységünket sikeresnek értékeljük. A munkatervben 

foglaltakat minden szakterületen maradéktalanul teljesltettük, a társhatóságokkal, felettes szerveinkkel 

történő együttműködés zavartalan volt. Müködésünk kapcsán lakossági panaszbejelentés nem történt. 

Év elején KÖFOP-2.1 .3-VEKOP 15. a területi államigazgatási szervek humánerőforrásának 

fejlesztése projekt "Mobilitási Program"-ban a Népegészségügyi Osztályon hatósági munkát végző 

közegészségügyi-járványügyi felügyelők közül 9 fő lett beiskolázva mentoráltnak, a kerületi 

tisztifőorvos mellett 2 fő felügyelő pedig mentorként vett részt a programban. Az elektronikus 

ügyintézés áttérésre való felkészítő képzéseken is részt vett a kerületi tisztifőorvos és két munkatárs. 

Az Ákr.-rel kapcsolatos továbbképzést minden munkatársunk elvégezte, sikeresen áttértünk az új 

jogszabályok által előírtakra . Az infrastrukturális hátterünkben fejlődés történt, több új számítógépet 

kaptunk. 

Budapest, 2019. május 20. 

osztályvezető 


